

地質知識網絡推動與發展計畫

陳本康^[1*] 王豐仁^[2] 郭麗秋^[3] 蔣培琛^[3] 陳利貞^[3] 陳華玟^[3] 金梓樵^[3] 楊家羽^[4]

摘要 總統於 2010 年 12 月公告制訂地質法，首度建立我國地質調查及資料管理制度，同時建構起地質科學與國土經營管理、土地開發規劃及地質災害防治間的橋樑，依據 2011 年 2 月 1 日經濟部核定「101 至 104 年新興中長程計畫建構完善的地質知識服務網絡」計畫，預計為臺灣的地質調查業務成果搭建整體性的傳播網絡，使得政府投資建置的地質資源，以最有利於社會利益為原則，傳達給社會大眾，並彰顯出我國推動國土保護、重視全球環境變遷議題之企圖心，進而持續投注相關資源於防災對策研擬與生活環境教育。本計畫將以 1.知識創新行銷，貼近民眾生活、2.建構地質網絡，凝聚目標族群、3.在地諮詢服務，回饋專業知識，為整體推動目的，進行為期四年之計畫推廣，期達成具體之綜效。而為建構完善地質知識服務網絡，本計畫將從生活開始、從民眾出發，第一年的創新跨界地質行銷，拉近與民眾間的距離；第二年地質生活化，深化多方地質知識；第三年地質教育主題化，主題知識推廣；第四年全臺地質生活圈，民眾主動回饋分享知識；將被動推廣到主動回饋、由地質生活化到專業知識教育，以此拓展地質知識網、打造地質生活圈。

關鍵詞：地質法、地質知識網。

Promotion and Development Plan of the geological knowledge network

Ben-Kang Chen^[1*] Fon-Ren Wang^[2] Li-Chio Kou^[3] Bae-Sen Chiang^[3]
Li-Zen Chen^[3] Fa-Wen Chen^[3] Zih-Ciao Jin^[3] Chia-Yu Yang^[4]

ABSTRACT Geological Act established our geological survey and data management system, constructed Geological Sciences and Land business management, as a bridge between the land development planning and prevention of geological disasters. According to the February 1, 2011, Ministry of Economic Affairs approved 101-104 year in the construction of a long-range plan. This project will be a knowledge innovation marketing, get close to people's lives, 2. Construct geological network cohesion target groups, 3. Consult services to the ground, feedback expertise to promote the overall purpose, for a period of four years the promotion of the project. The purpose of first year is to narrow the distance between people; the second year is to deepen multi geological knowledge; the third year is to promote geological education theme, the theme of knowledge; the fourth year is to promote the active feedback.

[1]臺灣省應用地質技師公會 理事長 (* 通訊作者 E-mail: chenbk88@gmail.com)

President, Association of Geologist, Taiwan

[2]臺北市應用地質技師公會 理事長

President, Association of Geologist, Taipei

[3]經濟部中央地質調查所

MOEA, Central Geological Survey, Ministry of Economic

[4]康技技術顧問股份有限公司

Kangi Consultant Inc., Hsinchu 302, Taiwan